
Comdex Fall ’99

Comdex aneb Dót kóm Dex
Software zadarmo, internet, elektronické obchodování, digitální technika pro lidi, Linux. Do 

těchto několika hesel by se daly shrnout trendy letošního jubilejního, už dvacátého ročníku svátku 
všech příznivců informačních technologií – Comdex Fall ’99.

“Měli tam docela levné pivo, tak jsem koupil celou krabici,” sdělil mi s vítězoslavným úsměvem 
na tváři kolega z Počítače pro každého, třímaje v podpaží podezřele barevnou krabici s nápisem 
Root Beer. Dobře sis vybral parťáka, pochválil jsem se s vidinou dostatečné nápojové rezervy pro 
další dva večery v našem přechodném bydlišti – nevadském Las Vegas. Ivan je přece jen muž ryze 
praktický, a tak jsa vybaven informacemi o potřebě přísunu tekutin uprostřed pouště, nečekal 
a konal. Byl první den našeho pobytu na podzimním informačně, komunikačně a odborně 
technologickém veletrhu – Comdex Fall ’99. Přestože v našich končinách už kontrolu nad 
meteorologickou situací, a částečně tedy i náladu v našich duších, ovládl podzim, mnou 
nenáviděné, sychravé a chmurné roční období, při kterém se nedá dělat snad nic jiného než 
pracovat, 9260 km směrem na západ je situace zcela jiná. Byť podzim, vládnou tam pro nás letní 
teploty a spolehnout se můžete nejen na to, že slunce ráno vyjde, ale že bude i celý den svítit. Díky 
strategickému umístění našeho bydlení jsme se mohli přesouvat do vegaského Convention Centra, 
které bylo hlavním centrem výstavních aktivit, pěšky, přičemž nás kromě po čele se řinoucího potu 
provázel i pohled na obrovitý transparent společnosti Sun s výmluvným nápisem “Scott McNealy 
doesn’t want your money”, a přitom jsme lokali místní prach a smog plnými doušky. Při večerním 
návratu do místa ubytování jsem si opět vzpomněl na Ivanův mok, po celodenním pobytu v lednici 
bezpochyby dokonale vychlazený a připravený omýt naše dutiny. Ivan mě vítal opřen o zábradlí 
před naším pokojem slovy “Mám skvělé pivo, určitě si dej” a v ruce držel jednu z dvanácti 
plechovek, nabízel mi ji a potutelně se usmíval. Neodolal jsem, plechovku přiložil ke rtům, naklonil 
a – na jazyku pocítil chuť skořice a zázvoru, spojenou s dosti silným šumákem. Oba jsme vyprskli 
smíchy, bylo to totiž snad ještě horší než teplá kokakola. Plechovku jsme odložili, odebrali se opět 
do obchodu a tentokráte vyměnili harpagonství za tradici – domů jsme si odnesli lahve s etiketou 
Heineken. Nezklamaly.

Comdex je nejen exhibicí firem předvádějících ve svých stáncích poslední výkřiky ze svých 
vývojových laboratoří, je doprovázen také sérií přednášek a seminářů na ryze odborná témata. Tyto
dvě linie jsou citelně rozdílné, a tak se na jedné straně můžete nechat vtáhnout do digitálního světa 
podle představ firmy Panasonic, anebo si vybrat ze série odborných přednášek a zvolit si témata, 
která by vás nejvíce zajímala. Jisti si můžete být skutečností, že hovořit k vám budou opravdu ti 
nejpovolanější z nejpovolanějších – na Comdex se totiž sjíždějí skutečně špičky z oboru.

Výstavní část veletrhu by našince mohla překvapit tím, že výstavní plocha není oborově 
rozdělena, expozice firem nejsou nijak členěny např. na hardwarové, softwarové, multimediální atd. 
sekce. Snad jen jediné dělení si uvědomíte, přejedete-li kyvadlovým autobusem do druhého místa 
konání veletrhu, jež nese název Sand Expo. Je součástí mohutného hotelového komplexu 
s názvem Venetian a bylo místem, kde se ve všechny dny veletrhu (kromě posledního) konaly tzv. 
key notes, tedy prezentace předních osobností počítačového světa. Na rozdíl od odborných 
přednášek šlo spíše o show pro lidi, nicméně bylo možné vytušit, jakým směrem se bude další 
vývoj IT ubírat. Na rozdíl od Convention Centra je Sand Expo rájem především firem z Dálného 
východu, které se prezentují nepřeberným množstvím počítačových periferií těch nejbizarnějších 
tvarů a barev, komponentami typu pevných desek, skříní, zdrojů včetně záložních, kabeláže 
a dalšího příslušenství včetně obalů na CD a brašen na notebooky. Jde v mnoha případech 
o výrobce, kteří hledají další odbytiště pro své produkty a jsou vděčni za každý kontakt, který by 
zprostředkoval jejich prodej na jednom z nejžádanějších trhů této planety.

Dojmy a pocity
Největší výstavní plochu obsadil Microsoft, jehož nejsilnějším tahákem byly Windows 2000. 

Hovořilo se sice o tom, že na Comdexu bychom mohli vidět Release Candidate 3, nicméně takové 
štěstí jsme neměli. O to větší štěstí jsme měli na Billa Gatese, který po své úvodní prezentaci 
neopomenul navštívit následnou party Microsofu a trpělivě odpovídat na dotazy přítomných. Trochu 
smutně působil pohled na dekoraci – obrovské ledové logo Windows 2000, které se díky pokojové 
teplotě pomalu, ale jistě roztékalo. Ach, ta symbolika. Datum oficiálního uvedení nových Windows 
bylo stanoveno na 17. února 2000. 

Po Microsoftu se nejmohutnějšími prezentacemi pyšnily společnosti, které u nás známe spíše 
jako dodavatele spotřební elektroniky. Sony byla jednou z nejrozsáhlejších a její nabídka 



potvrzovala pozici jedničky v oblasti spotřební elektroniky a digitální techniky. Počítačovým znalcům
by neunikla bohatá nabídka monitorů, a to i plochých, ultratenkých a lehkých notebooků Vaio 
včetně modelu Vaio Picture Book s intergrovanou kamerou a softwarem pro zpracování obrazu. 
Konečně jsem se mohl pokochat pohledem na domácí digitální studio (Vaio Digital Studio) – 
desktopový počítač, který ovšem integroval všechny komponenty digitálního audia a videa, jež dnes
máme roztroušené v podobě jednotlivých zařízení. Jedním z nich byl model Vaio PCV-MX1, který 
disponoval mimo jiné zabudovaným minidiskem a MPEG2 rekordérem pracujícím v reálném čase. 
Milovníky obrazu by potěšil nový model digitální kamery MiniDisc Discam s možností ukládání na 
650MB disk (doposud se i digitální obraz ukládal na páskové kazety) a milovníky zvuku při chůzi 
walkman využívající jakožto nosič zvuku paměťovou kartu MemoryStick. Díky jejím miniaturním 
rozměrům odpovídá i velikost walkmana zhruba balíčku žvýkaček (jeho cena ovšem bohužel 
nikoliv). MemoryStick byl prezentován i ve verzi InfoStick, která obsahovala rozšíření o modul 
Bluetooth.

Philips nás opět naváděl, abychom mysleli lépe a vybavili si svůj příbytek jeho výrobky – ve 
své nabídce myslí na každého. A tak zatímco matka připravuje v kuchyni něco ze svých 
kulinářských skvostů, může přitom sledovat další osudy hrdinů oblíbeného seriálu, otci jeho domácí 
kino zprostředkovává silnější zážitek z fotbalového zápasu než vlastní přítomnost na stadionu, syn 
levačkou krotí svůj vous strojkem Philishave a pravačkou kontroluje děj počítačové hry, který se 
odehrává před jeho očima na novém typu plochého displeje, no a dcera, ta sedíc a šlapajíc na 
rotopedu depiluje především své dolní končetiny za rytmického dunění pokojového hi-fi. Prostě 
idylka. Zajímavostí byl software pro hlasové ovládání počítače, doplněný hardwarovým zařízením 
integrujícím mikrofon a trackball pro snazší navigaci. Systém nese název Philips FreeSpeech 
2000. Mimochodem, zdalipak jste si všimli, že Philips nedávno zprovoznil své nové sídlo v Praze-
Stodůlkách? Jeho úkolem bude mimo jiné vykonávat funkci zastoupení pro střední a východní 
Evropu.

Digitální fotoaparáty jsme mohli obdivovat ve stáncích firem Canon, Sharp, Kodak, Sony a 
Olympus. Ten představoval kromě miniaturní C-21 také svou současnou chloubu: jednookou 
zrcadlovku Camedii 2500    s CCD prvkem čítajícím 2,5 milionu bodů, s možností ukládat obrázky 
nejen na Smart karty, ale také na karty typu Flash, a s mnoha dalšími vlastnostmi, díky kterým tvoří 
špičku ve svém oboru. 

Notebooková jednička Toshiba měla expozici přehledně rozdělenou podle typů svých 
produktů, a tak jsme se na jedné její straně mohli pokochat novými Tecrami 8000 nebo Satellite 
2655XDVD a na straně druhé řadou desktopových počítačů včetně novinek Equium 7300D a S  až 
po servery, vše doplněno vlastními monitory včetně plochých. 

Palmomanie pokračuje, ve stánku 3Com bylo neprodyšno. Aplikační partneři nabízeli široké 
spektrum programového vybavení, k vidění byla i klávesnice pro Palm GoType, avšak na můj vkus 
příliš veliká, a tedy potírající jednu z obrovských výhod Palmu – umístit ho do kapsy košile bez 
rizika jejího protržení. 

Stálice na nebi počítačového průmyslu – společnost Hewlett-Packard – nemohla chybět; 
obdivu návštěvníků neunikla bondovská HP Jornada 430se palmového formátu s barevným 
displejem a s WindowsCE a multimediální desktop HP Pavilion 8500, jenž usnadňuje práci 
s internetem a mechanikami CD/DVD prostřednictvím integrovaných ovládacích prvků na 
klávesnici. 

Corel aktuálně uvedl svou verzi Linuxu, který můžeme najít v podobě předem instalovaného 
operačního systému např. na počítačích s logem Toshiba nebo Compaq. Upgrade systému bude 
možné provádět prostřednictvím webu. Pro linuxové prostředí už je k dispozici také kreslicí 
evergreen v aktuální verzi – Corel Draw 9.

Na letošním, už jubilejním dvacátém ročníku Comdexu jsme se jasně mohli přesvědčit 
o skutečnosti, nad níž jsme se už v Chipu několikrát zamýšleli. Ke slovu se jasně hlásí digitální 
technika – počítače spolu s příslušnými technologiemi se stávají spotřební elektronikou, začíná se 
potírat hranice mezi spotřební elektronikou a výpočetní technikou. Počítače se ve svých 
nejrůznějších podobách stávají součástí věcí kolem nás, věcí, s nimiž se setkáváme a pracujeme 
v běžném životě. I naopak se dá tvrdit, že takové věci jsou dnes v mnoha případech 
jednoúčelovými počítači. Pécéčko v dnešní podobě je na konci své dráhy. Pokud bychom měli 
v budoucnu pracovat i s takovým systémem, bude mít pravděpodobně podobu integrované skříně 
s plazmovým displejem, obsahující veškerou funkcionalitu na jediné desce, možná na jediném čipu,
a klávesnice a polohovací zařízení budou propojeny bezdrátově. Ke slovu se silně hlásí řešení, kde 
na jedné straně budou pracovat robustní servery a na straně druhé síťové počítače s minimálními 
nároky, pouze jakési obrazovkové zásobníky. Důraz je kladen na řešení, na propojitelnost 
a integraci do určitých celků nebo systémů, orientace na jednotlivé produkty pomalu pozbývá na 



významu. 
Nikoliv ovšem Linux, ba zcela naopak, o čemž svědčila i samostatná část expozice s názvem 

Linux Business Expo. Tučňáky se to hemží všude, tradiční dodavatelé softwaru tento fenomén 
začínají brát vážně a systém získává na stále větší popularitě. Internet byl červenou nití, která se 
táhla celým výstavištěm, a nebylo snad klíčové prezentace, v níž by se o tomto médiu hlavní aktér 
nezmínil. Amerika je zmítána trendem “dót kóm” a firmami, které nabízejí své produkty 
prostřednictvím internetu, se to tam jen hemží. Dokazuje to i skutečnost, že tak jako loni se 
Comdexu zúčastnily pouze čtyři firmy .com, letos jich organizátoři napočítali 110. Místní statistiky 
hovoří i o skutečnosti, že obecně poklesla sledovanost televize a Američani se raději věnují 
brouzdání ve vodách internetu. 

A na úplný závěr vám ještě prozradím, jak to vlastně dopadlo s naším skvělým skořicovým 
pivem. Jeho konec byl velmi prozaický – poté, co nás provázelo celým naším pobytem za oceánem 
(nevyhodili jsme ho ihned, co kdyby se někdy přece jen hodilo; ale nikdy jsme na tom se stavem 
tekutin nebyli tak špatně, abychom jej zkonzumovali), přivezli jsme ho až na letiště a tam Ivan 
plechovku po plechovce odhazoval do tamních odpadkových košů. Doufali jsme, že jsouce 
bezpochyby sledováni průmyslovými kamerami, nebudeme záhy zatčeni místní ochrankou pro 
podezření z rozmísťování plastických trhavin. Nestalo se a přibližně za čtyřiadvacet hodin jsme 
šťastně přistáli na ruzyňském letišti. 

Jiří Palyza

Key notes
Jak už se stalo na Comdexu tradicí, jeho program je doprovázen tzv. key notes, prezentacemi 

předních představitelů IT byznysu. “Neznáte nějaký dobrý vtip o právnících?” To byla jedna 
z prvních slov Billa Gatese, kterými zahájil svou řeč už v neděli večer, den před otevřením veletrhu.
Odpovědí mu byl jen smích ze strany auditoria, zřejmě nebyl žádný právník přítomen, a tak jsme se 
mohli nechat unášet vizemi zatím nejbohatšího muže počítačového světa. Připomněl, že tak, jako 
byl vizí roku 1975 počítač na každém stole a v každé domácnosti, je dnešní realitou 50 % počítačů 
připojených na internet (stav v USA, pozn. red.), internet jakožto nejsilnější platforma i nosič 
zvukové a vizuální informace a snižování cen PC. Tak, jak vývoj zpracování informace šel od textu 
přes grafiku až k dnešní technologii XML, byl samostatný PC postupně propojován do sítí až 
k dnešní představě personálního webu, umožňujícího přístup odkudkoliv a on-line práci souborů 
i médií. PC jako digitální domácí centrum by prostřednictvím vysokorychlostního internetového 
připojení měl zpřístupňovat digitální hudbu, fotografie, video a knihy a v této souvislosti pracovat 
jako domácí server. Gates neopomenul ani nová Windows 2000 a v části své prezentace se 
věnoval i popisu nové koncepce a výhod operačního systému. Všechny přicházející inovace, ke 
kterým kromě Windows 2000 patří i 64bitové PC servery, škálovatelnost, spolehlivost řešená 
prostřednictvím softwaru, bezdrátové propojení a dobré webové vývojové prostředky, by měly dávat
ty nejlepší předpoklady pro vznik personálních webů.

Scott McNealy, šéf Sun Microsystems, opět nezklamal. Role showmana a baviče publika mu 
sedí dokonale. To, že Microsoft a jeho technologie nemá příliš v lásce, potvrdil slovy: “Každý se bojí 
Y2K. Ale W2K a O2K – Windows 2000 a Office 2000 – přinesou mnohem více problémů.” Za 
charakteristický prvek současného stavu vývoje IT považuje propojení pracovních stanic a serverů 
prostřednictvím internetu. Dnes se nebudují domy bez vody a elektřiny, stejně tak se nebudou 
v budoucnu budovat bez internetového připojení. O počítačích uvažuje podobně jako o telefonii, 
nikoho nezajímá, který operační systém běží v pozadí, a hardware je pouze nástrojem služby, pro 
kterou je určen. Provozovatel této služby jej bude také nakupovat pro uživatele a ten zaplatí pouze 
za objem služeb poskytovaných jeho prostřednictvím. Software zadarmo není pro komerční použití, 
po prvních několika dnech ohlášení volné dostupnosti kancelářského kompletu StarOffice 5.1 byl 
zaznamenán zhruba jeden milion downloadů. Novinkou v nabídce Sun Microsystems je podnikové 
řešení Sun Ray 1, založené na serverové centralizaci aplikací a zdrojů se síťovou stanicí na straně 
klienta. Jeho přístup do systému je realizován prostřednictvím Smart karty, a to včetně běžících 
aplikací (k těm se tedy klient může dostat na kterékoliv stanici připojené do systému). Přítomné 
motoristy potěšil McNealy prvním vozem připojeným na internet s hlasovým ovládáním 
softwarového rozhraní. Kromě internetové klasiky včetně elektronické pošty bylo zajištěno 
i testování technického stavu vozidla, takže jednoho dne se nebudeme muset starat už ani 
o objednávky do servisu...
Linus Torvalds vtipně a chytře shrnul úspěch Linuxu dvěma slovy: “Tučňáci všude.” A pokračoval: 
“Začali jsme s hračkami a teď máme kreditní karty,” což deklaroval zdviženou pravicí, v níž držel 
kartu s potiskem oblíbeného zvířátka. Sdružení OpenSource zaznamenává velký úspěch a je 
podporováno mnoha výrobci hardwaru, softwaru i aplikačního softwaru; za všechny uvedu 



Netscape, SunSoft, Corel, IBM, HP a Intel. A je to právě otevřenost Linuxu, co by mělo přivést 
výrobce i uživatele blíže k sobě. Operační systém pro desktopové počítače je nyní skutečnou 
výzvou, a to jak z pohledu technologického, tak i komerčního. Torvalds považuje oblast desktopu ze
strategického hlediska za nejdůležitější a doplňuje, že jde také o nejtvrdší část trhu z hlediska 
vstupu do jeho oblasti. Druhou část své prezentace věnoval Linus otázkám a odpovědím, nicméně 
ještě předtím zmínil uvedení “chytré” CPU Transmeta, což by měl být první mikroprocesor se 
zabudovaným softwarem.


